
مرگ ها و مسموميت هاي ناشي از سوء مصرف 
مش�روبات الكي تقلبي در ك�رج همچنان رو 
به افزايش اس�ت. طبق آخري�ن آمارها تعداد 
فوتي هاي اين حادثه به 17 نفر رسيده اس�ت. 
ماجرايي كه با نگاه آسيب شناسانه زنگ خطر 
آس�يب اجتماعي مص�رف الكل را در كش�ور 
به صدا درآورده اس�ت. مرگ اين 17 نفر بر اثر 
مصرف مشروبات الكي تقلبي، حكايت بيرون 
زدن نوك قله يخي اس�ت ك�ه از زخمي عميق 
بر پيكر سلامت جسمي و رواني جامعه حكايت 
دارد. ماجرا وقتي جدي تر مي ش�ود كه با آمار 
رشد 30 درصدي مرگ هاي الكلي در سال 1401 
مواجه مي ش�ويم؛ آماري كه عباس مس�جدي 
آراني رئيس س�ازمان پزش�كي قانوني كشور 
در نشس�ت خبري اخيرش ارائ�ه داد. به گفته 
وي در س�ال گذش�ته ۶44 نفر در پي مصرف 
متانول جان خ�ود را از دس�ت داده ان�د كه از 
افزايش 30 درصدي اين مرگ ها حكايت دارد. 

هر از چن��د گاه اخب��اري در خص��وص مرگ يا 
مسموميت و نابينايي ناشي از مصرف مشروبات 
الكلي تقلبي مواجه مي شويم؛ اخباري كه نشان 
مي دهد در جامعه ما هم سوء مصرف الكل وجود 
دارد. سوء مصرف الكل جدا از اينكه خودش يك 
آسيب اجتماعي جدي است،  زمينه ساز بسياري 
از آسيب هاي اجتماعي ديگر نيز است. گزارشات 
كارشناس��انه در سراس��ر دنيا، ارتباط معناداري 
ميان سوء مصرف مش��روبات الكلي و بزهكاري و 
ارتكاب به جرائم نشان مي دهد. بر همين اساس 
هم حتي كش��ورهايي كه مصرف ال��كل در آنها 
ممنوع و غير قانوني نيست،  قوانين سختگيرانه اي 
را براي مصرف الكل دارند و اجازه نمي دهند افراد 
در حالت مستي پشت فرمان بنشينند و اگر اين 
اتفاق بيفتد، مشمول جرائم بسيار سنگين است. 

در كشور ما هم با عنايت به حرمت شرعي مصرف 
مش��روبات الكلي قوانيني در اين باره وجود دارد. 
با تمام اينه��ا، آمارهايي كه از مس��موميت هاي 
الكلي منتشر مي شود از گسترش آسيب مصرف 
مش��روبات الكلي حكايت دارد. سوء مصرفي كه 
فقط بخشي از آن آشكار مي شود و بخش ديگري 
پنهان مي ماند. از همه جالب تر اينكه طبق برخي 
گزارشات در برخي فروشگاه ها در نقاط مختلف 
شهر،  مشروبات الكلي به شكل زيرزميني و براي 
مشتريان خاص عرضه مي شود. بگذريم از اينكه 
براي تهيه و سفارش مشروبات الكلي حتي نيازي 
نيست به نزديك ترين فروشگاه مطمئن و شناس 
مراجع��ه كنيد! با ي��ك جس��ت وجوي كوتاه در 
شبكه هاي اجتماعي تلگرام و اينستاگرام مي توانيد 
در كوتاه ترين زمان ممكن مشروبات الكلي مورد 
نظرتان را سفارش دهيد و در خانه تحويل بگيريد؛ 

به همين سادگي ! 
   چالش هاي مصرف الكل 

ماجراي مسموميت 191 نفر و مرگ 17 نفر بر اثر 
مصرف مشروبات الكلي دست ساز و تقلبي حكايت 
بيرون زدن قله كوه يخي است كه بخش ناديده آن 

بسيار گسترده تر از بخش قابل مشاهده است. 
مشروبات الكلي تقلبي و مس��موم اغلب با اضافه 
ك��ردن آب و تركيباتي به متانول ي��ا همان الكل 
صنعتي تهيه مي شود. الكل صنعتي نوعي از الكل 
است كه به شدت مسموم كننده بوده و در دوزهاي 
پايين موجب مسموميت و نابينايي و در دوزهاي 
بالاتر موجب مرگ مي ش��ود. اين درس��ت همان 
اتفاقي است كه در سطح گسترده در استان البرز 
رخ داده و البته مش��ابه همين اتف��اق در روزهاي 
اخير در اس��تان هرمزگان نيز رخ داده است. البته 
كه مصرف بيش از اندازه اتانول هم مي تواند منجر 
به مسموميت شود و عوارض جدي متعددي براي 
س��امتي دارد به گونه اي كه در تمام دنيا مصرف 

الكل  به خصوص وقتي از مقدار معيني بگذرد، در 
شمار س��وء مصرف ها قرار مي گيرد و اعتياد به آن 
مانند اعتياد به مواد مخدر خطرناك و چالش آفرين 
است. مصرف مشروبات الكلي حتي مشروباتي كه 
تقلبي نيستند هم به ش��دت سامتي ارگان هاي 
مختلف بدن را تحت تأثير قرار مي دهد. نارس��ايي 
كبدي و بيماري هاي قلبي و مغزي از معمول ترين 
بيماري هايي اس��ت كه بر اثر س��وء مصرف الكل 

اتفاق مي افتد. 
   آمارهايي قابل تأمل 

سال گذشته حسين حسنيان، مشاور علمي وزارت 
بهداش��ت ايران گفته بود كه در برخي استان ها از 
جمله خوزس��تان و فارس آمار مرگ و مير در اثر 
مصرف الكل متانول از آمار مرگ و مير بر اثر ابتا به 
ويروس كرونا پيشي گرفته است. آن زمان اين باور 
كه مصرف الكل مي تواند از ابتا به كرونا پيشگيري 

كند، يكي از عوامل بروز چنين رخدادي بود. 
با وجود اين، نمي توان روند رو به رشد مصرف الكل 

در كشور را انكار كرد. 
 نتايج دو تحقيق رسمي در نيمه اول دهه 1390، 
حكايت از افزايش تعداد مصرف كنندگان الكل در 
جمعيت 15 تا 64 ساله كشور نسبت به دهه هاي 
قبل دارد؛ پيمايش ملي س��امت روان كه س��ال 
1390 به س��فارش وزارت بهداش��ت انجام شد و 
تعداد جمعيت وابسته به مصرف الكل را 830 در 
100 هزار نفر، تعداد مصرف كنندگان تفريحي را 
2هزارو800 نفر در 100 هزار نفر، تخمين مي زد 
و طبق نتايج اين تحقيق، ش��يوع مصرف الكل در 
مردان، 10/18 درص��د و در زن��ان 1/04 درصد 
بود. تحقيق دوم، س��ال 1393 و توس��ط سازمان 
بهزيستي كشور انجام شد. طبق نتايج اين تحقيق، 
تعداد زنان مصرف  كننده الكل به فاصله سه سال، 
از كمت��ر از 20 هزار نف��ر به حدود 50 ه��زار نفر 
افزايش يافته بود، تعداد جمعيت كمتر از 18 سال 

مصرف كننده الكل، از كمت��ر از 100 هزار نفر به 
بيش از 400 هزار نفر رس��يده بود، شيوع مصرف 
الكل هم بين مردان به 19/6 درصد و بين زنان به 

3/5 درصد افزايش يافته بود. 
    ضرورت تس�ريع در مراجعه مس�مومان 

متانول
نكته قابل تأم��ل اينكه برخي از اف��رادي كه بر اثر 
نوش��يدن مش��روبات تقلبي دچار مس��موميت 
مي شوند، به واسطه نگراني از برخوردهاي قضايي 
به مراكز درماني مراجعه نمي كنند كه اين مسئله 
مي تواند آسيب هاي ناش��ي از اين سوء مصرف را 

تشديد كند. 
ش��هرام صيادي، رئيس دانش��گاه علوم پزشكي 
اس��تان البرز  در اين باره مي گويد: » افراد« داراي 
عائم مس��موميت بر اثر متانول ب��دون نگراني و 
اس��ترس از موضوعات ديگر فوراً به مراكز درماني 

مراجعه كنند. 
وي با اش��اره ب��ه عائم مس��موميت ب��ا متانول 
مي افزايد: » افرادي كه بر اثر سوء مصرف مشروبات 
الكلي دچار عائمي همچ��ون اختال در بينايي، 
تاري ديد، حساسيت به نور، عايم گوارشي، حالت 
تهوع و استفراغ، درد ش��كم، عايم تنفسي، درد 
قفسه س��ينه ش��ده اند فوراً و بدون اتاف وقت به 

مراكز درماني مراجعه كنند.«
طبق تأكيد رئيس دانش��گاه علوم پزشكي استان 
البرز تأخي��ر در مراجع��ه ممكن اس��ت عوارض 

جبران ناپذيري براي مسمومان داشته باشد. 
صي��ادي تصري��ح مي كند: » اف��راد داراي عائم 
مسموميت ناش��ي از متانول بدون هيچ نگراني و 
استرس از موضوعات ديگر به مراكز درماني مراجعه 
كنند تا از آس��يب هاي جدي جلوگي��ري كنند. 
مراجعه زودهنگام و دياليز به موقع و سريع مي تواند 
س��م را از بدن فرد خ��ارج كند و از ب��روز عوارض 
بيشتر همچون اختال بينايي، نابينايي، خونريزي 

گوارشي، مغزي و حتي فوت جلوگيري كند.«
به گفته وي تعدادي از افرادي كه مراجعه كردند 
عائم مس��موميت نداش��تند، اما چون به همراه 
ديگر افرادي كه دچار عائم شده اند، مصرف الكل 
داشته اند به بيمارستان مراجعه كرده و سم متانول 
در آزمايشات آنها ديده شده و فوراً درمان براي آنها 

آغاز شده است. 
آن طور كه حس��ين حس��نيان مقدم، فلوش��يب 
سم شناسي باليني و مسموميت هاي بيمارستان 
لقمان هم مي گويد، هيچ بخشنامه و دستورالعملي 
در بيمارستان ها وجود ندارد كه توصيه كرده باشد 
فرد مسموم شده با الكل به مراجع قضايي و پليسي 

تحويل داده شود. 
حسنيان مقدم مي افزايد: » وظيفه پزشكان تاش 
براي معالجه بيماري اس��ت كه به آنه��ا مراجعه 
كرده اس��ت. هي��چ بخش��نامه و دس��تورالعملي 
در بيمارس��تان ها وج��ود ندارد كه بر اس��اس آن 
توصيه شده باش��د  ف��رد مصرف كنن��ده الكل به 
مراجع قضايي و پليس��ي تحويل داده ش��ود. من 
سال هاست در بيمارس��تان لقمان مشغول به كار 
هستم؛ بيمارستاني كه هر روز بيماراني به  خاطر 
مس��موميت در اثر مصرف الكل ب��ه آن مراجعه 
مي كنند. با اطمينان مي توانم بگويم تاكنون هيچ  
يك از بيماران به  دليل مصرف الكل تعقيب قانوني 
نشده اند، چون در بيمارستان به مراجعه كنندگان 

به چشم بيمار نگاه مي شود نه مجرم. «

معاون اول قوه قضائيه:

با ۸۰ دستگاه اجرايي ارتباط مجازي برخط داريم

مسموميت  هاي الكلي
 نوك قله كوه يخ آسيب هاي اجتماعي

طبق اعلام سازمان پزشكي قانوني  مرگ هاي الكلي در سال گذشته 30 درصد افزايش داشته است 

معاون اول قوه قضائيه از افزايش ۵00 درصدي 
دريافت اس�تعلام قضايي از س�امانه هوشمند 

استعلامات مالي خبر داد. 
حجت الاس��ام  محمد مصدق، مع��اون اول قوه 
قضائيه گفت: براس��اس قانون جمهوري اسامي 
ايران پنج وظيف��ه براي دس��تگاه قضايي تعريف 
شده كه در سند تحول قضايي اين وظايف تدوين 
شده است.  معاون اول قوه قضائيه بيان كرد: مردم 
زماني كه به دستگاه قضايي مراجعه مي كنند بايد 
مطمئن شوند كه با عدالت با آنها برخورد مي شود. 

براي رسيدن به اين هدف فاصله داريم. 
حجت الاسام مصدق گفت: يكي از مسائل مهمي 
كه در دستگاه قضايي به دنبال آن هستيم، مسئله 
قضا زدايي است؛ براي بسياري از موضوعات نيازي 
به مراجعه به دادگاه نيس��ت. به عن��وان مثال در 
تصادفات رانندگي نيازي به مراجعه به دادگستري 
نيس��ت و اگر كميس��يوني ب��راي رس��يدگي به 
اين پرونده باش��د، حجم زي��ادي از پرونده ها در 

دادگستري كاهش مي يابد. 
وي اف��زود: لايح��ه قضازدايي به مجلس ارس��ال 
شده اس��ت و اگر اين لايحه به قانون تبديل و اجرا 
شود، حدود يك چهارم پرونده هاي دستگاه قضايي 
كاهش مي يابد.  معاون اول قوه قضائيه گفت: آيين 
دادرسي كيفري يك آيين دادرسي مترقي است، اما 
اين آيين دادرسي براي دادگاهي تدوين شده است 

كه قاضي روزانه يك پرونده را رسيدگي مي كند. 
حجت الاسام مصدق افزود: زماني كه در محافل 

علمي بحث مي ش��ود همه آيين دادرسي را قبول 
دارند، زيرا هم حقوق شاكي و هم حقوق متهم در 

آن در نظر گرفته شده است. 
مع��اون اول قوه قضائيه در رابطه ب��ا زمانبندي در 
اجراي سند تحول قضايي گفت: سند تحول قضايي 
پنج س��ال پيش توس��ط رئيس وقت قوه قضائيه 
تدوين شد و در اين س��ند برنامه هاي كوتاه مدت، 
ميان م��دت و بلند م��دت تدوين شده اس��ت. اين 
سند از نظر ما اجرا شده است، اما از نظر مردم اجرا 
نشده اس��ت. برخي از قوانين در مسير تصويب در 

دولت و مجلس اس��ت كه زمان بر اس��ت. حدود 
85درصد از س��ند تحول قضايي كه برعهده قوه 
قضائيه قرار دارد، اجرا ش��ده اما در مجموع حدود 

30 درصد آن اجرا شده است. 
حجت الاس��ام مصدق گفت: امروز آنچه در قوه 
قضائيه اجرا مي شود، برنامه محوري است و براساس 

سند تحول قضايي عمل مي شود. 
معاون اول قوه قضائيه در رابطه با هوشمند سازي 
دستگاه قضايي گفت: سامانه هوشمند استعامات 
مالي چهار استعام مهم را در اختيار اجراي احكام 

ما قرار داده است. در سال 1401 نزديك 3 ميليون 
استعام توس��ط اين س��امانه انجام شده است كه 
500 درصد رشد داشته اس��ت.  وي افزود: ميزان 
س��رعت اجراي احكام افزايش پيدا كرده اس��ت. 
سال قبل بيش از يك ميليون و 700 هزار استعام 
قضات از طريق اين سامانه و به صورت برخط انجام 
شده اس��ت. در حال حاضر با 80 دستگاه اجرايي 
و نهاد حاكميت��ي ارتباط مج��ازي برخط داريم. 
در سال گذش��ته 167 ميليون مبادله الكترونيك 

انجام شده است. 
حجت الاسام مصدق در رابطه با حمايت دستگاه 
قضايي از توليد گفت: سياس��ت هاي كلي اقتصاد 
مقاومتي در سال 92 اباغ ش��د و در قوه قضائيه 
ستادي با عنوان ستاد پيگيري سياست هاي اقتصاد 
مقاومتي تشكيل شده است. در اين ستاد از افرادي 
كه مؤثر هستند، دعوت و با آنها گفت وگو مي شود. 
يك جلسه رئيس سازمان بورس دعوت و راه هاي 
كمك به بورس بررسي ش��د و تا كنون 10 جلسه 
است ستاد تشكيل شده است. در اثر كار هاي اين 
س��تاد از تعطيلي حدود 44 ه��زار واحد توليدي 
جلوگيري شد.  وي گفت: برخي از سرمايه گذاران 
خارجي دوست دارند در ايران سرمايه گذاري كنند، 
اما ترس دارند. بنده اعام مي كنم ايرانيان خارج از 
كشور كه قصد دارند در كشور سرمايه گذاري كنند، 
به هيچ وجه دستگير نمي شوند. افرادي كه پرونده 
دارند هم مي توانند به كشور بيايند و مشكلي براي 

آنها پيش نمي آيد. 

  نايب رئيس انجمن واردكنندگان فرآورده هاي آرايشي و بهداشتي 
گفت: در گذشته ميزان قاچاق محصولات آرايشي در كشور يك ميليارد 
و 600 ميليون دلار بود؛ بايد ترس از ممنوعيت و افزايش توليد داخل 
بيشتر مي شد، اما متأسفانه اين مس��ئله برعكس شده و به 2 ميليارد و 

100ميليون دلار افزايش يافته است. 
  رئيس كميسيون حمل و نقل شوراي شهر تهران از تاش شهرداري 
براي ورود اتوبوس هاي سه كابين در مسيرهاي پر تردد پايتخت خبر 
داد و گفت: شوراي شهر مصوب كرده است كه اتوبوس هاي سه كابين 

وارد ناوگان حمل و نقل شوند. 
  رئيس فراكسيون محيط زيست مجلس گفت: مسئولان محيط زيست 
بي��ش از 300 حك��م در نس��خه اولي��ه لايح��ه برنامه هفتم توس��عه 
گنجانده بودند كه امروز صرفاً حدود 90 حكم مانده است و متأسفانه هر 

آنچه مربوط به محيط زيست در لايحه هفتم بوده حذف شده است!
  مدير كلينيك چاقي بيمارس��تان رس��ول اكرم )ص( گفت: طبق 
آمار وزارت بهداشت حدود دو سوم ايراني ها از چاقي و اضافه وزن رنج 
مي برند و   طي 40 سال اخير تعداد افرادي كه دچار چاقي شدند 5/ 5 

برابر شده است. 
  رئيس صن��دوق رفاه دانش��جويان گف��ت: به ازاي هر دانش��جوي 
خوابگاهي ما 12 متر مربع فضا در نظر مي گيريم. اين عدد اس��تاندارد 
بين المللي است. خوابگاه هاي ما استاندارد جهاني دارد و فقط در مواردي 
كه ظرفيت پايين است، مجبوريم اتاقي را كه مثاً چهار نفره است به پنج 

دانشجو اختصاص دهيم كه البته اين كار هم موقتي است. 
  مدير كل دفتر بازرس��ي، ارزيابي عملكرد و پاسخگويي به شكايات 
وزارت بهداشت گفت: در سال 1401 بالغ بر يك ميليون و 500 هزار 
نفر با سامانه 190 وزارت بهداشت تماس گرفتند كه قريب به 120 هزار 

درخواست ثبت و پيگيري شد. 
  رئيس كميته ايمني شوراي اسامي شهر تهران گفت: ايمن سازي 

گودهاي پرخطر در پايتخت 80 درصد پيشرفت دارد. 
  معاون امور زنان و خانواده رئيس جمه��ور گفت: اصاح روش هاي 
رفتاري در جشن ها، آداب و رسوم و برخي تقيدات غير صحيح قوميتي 
و بدون مبناي اصولي و همچنين عادات مختلف در ازدواج و تش��كيل 

خانواده بايد مورد بازبيني و اصاح قرار گيرد. 
  دادستان عمومي و انقاب تهران از آزادي 2 هزار و 943 زنداني در 

سال 1401 خبر داد. 
  معاون عمراني فرماندار تهران گفت: مديريت پسماند مبتني بر طرح 
جامع، گام بزرگي در ارتقاي شاخص هاي تاب آورانه محيط زيستي در 

كانشهر تهران خواهد بود. 
  معاون محيط زيست انساني سازمان حفاظت محيط زيست گفت: 
ادامه عمليات فنس كشي پروژه پتروشيمي اميرآباد ميانكاله مصداق 

شروع عمليات اجرايي پروژه و مغاير با ضوابط محيط زيستي است. 

شركت ۲۹ رشته شغلي 
در آزمون »دبيري و هنرآموزي«

مع�اون آم�وزش متوس�طه وزي�ر آم�وزش و پ�رورش گف�ت: 
فارغ التحصيلان 1۲ گروه و رش�ته ش�غلي در آزمون دبيري و 17 
رشته شغلي در آزمون هنر آموزي امسال مي توانند شركت كنند. 
محمد مهدي كاظمي، معاون آموزش متوسطه وزير آموزش و پرورش 
درباره چرايي وجود برخي رشته ها در دفترچه آزمون استخدامي دبيري 
و هنرآموزي آموزش و پرورش و نب��ود برخي ديگر  توضيح داد: به طور 
كلي 12 گروه و رشته شغلي براي آزمون دبيري و 17 رشته شغلي براي 
آزمون هنر آموزي مي توانند شركت كنند كه عناوين اين رشته ها در 

دفترچه استخدامي درج شده است. 
وي با بيان اينكه اين رشته ها متناس��ب با نياز منطقه، استان و آمايش 
سرزميني و با چند رويكرد انتخاب شده اند، ادامه داد: رويكرد نخست 
توجه به مناطق كمتر برخوردار و اولويت تأمين نيروي انس��اني در آن 
مناطق است. جاهايي كه شايد بيشترين فراواني نيروهاي حق التدريسي 
و بازنشس��ته را داش��ت، در اولويت بوده ان��د. در واقع بر اين اس��اس، 

نياز سنجي انجام شده و توزيع رشته ها اتفاق افتاده است. 
معاون آموزش متوس��طه وزير آموزش و پرورش درب��اره چرايي نبود 
برخي رشته هاي مرتبط در دفترچه  تصريح كرد: درباره اينكه چرا برخي 
رشته هاي مرتبط يك گروه آزمون در دفترچه نيستند، بايد گفت كه 
آزمون دبيري و هنرآموزي تخصصي است. آزمون دوره متوسطه با دوره 
ابتدايي متفاوت است، چراكه دروس آن متفاوت هستند و برنامه درسي 
مشخصي دارد. رشته هاي مرتبط هم بر اساس عنوان دروسي كه قرار 

است تدريس شود، انتخاب شده اند. 
كاظمي در عين حال تأكيد كرد: ما تجميع رشته هاي شغلي را بر اساس 
حوزه هاي تربيتي و يادگيري داريم كه در برنامه درس��ي ملي در اين 
آزمون دبيري و هنرآموزي است. اين امر بايد در سال هاي گذشته انجام 
مي شد كه انجام نشده بود و ما در بحث هاي رويكرد تحولي كه مد نظر 
وزارت آموزش و پرورش بود، در عناوين ش��غلي و رش��ته هاي مرتبط 
بازنگري انجام داديم. علت اينكه گفته مي ش��ود برخي رش��ته ها مثل 
حسابداري در دفترچه نيست از اين جهت است كه نياز ما كمتر بوده و 

اولويت ما در ساير رشته ها بوده است. 
وي در پاس��خ به اين سؤال كه وجود رش��ته هاي پزشكي و داروسازي 
در دفترچه اس��تخدامي باعث ايجاد اين حاشيه شده است كه آموزش 
و پرورش به دنبال جذب پزشك و داروساز به عنوان دبير است، گفت: 
عنوان مدرك پزشكي براي درس زيست شناسي امكان پذير بوده و از 

اين طريق به عنوان رشته مرتبط اعام شده است. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

حسین سروقامت

»هر چه از هاليوود مي بيني، مش�تي تحريف و نيرنگ ماهرانه 
است! 

آنها ب�ا فيلم ها و نماهنگ هاي ش�هوت انگيز ب�ه دروغ ما زنان 
امريكايي را شاد و راضي نش�ان مي دهند؛ مفتخر به پوششي 
چون هرزه ها و رضايت به نداش�تن  خان�واده... ما اكثراً ش�اد 

نيستيم! 
داروهاي ضد افس�ردگي مص�رف مي كنيم، از ش�غل هايمان 
متنفريم و ش�ب ها به خاط�ر مرداني كه مي گويند دوس�تمان 
دارند، ولي حريصانه از ما سوء اس�تفاده می كنن�د و مي روند، 

اشك مي ريزيم. 
آنها مي خواهند خانواده هاي شما را نابود كنند، متقاعدتان كنند 

كه فرزندان كمتري داشته باشيد. 
ما زنان غربي را شست وشوي مغزي داده اند كه باور كنيم شما 
زنان مس�لمان، مظلوم واقع ش�ده ايد، ام�ا در حقيقت مظلوم 

ماييم. 
ما مخفيانه تو را تحسين می كنيم، به تو رشك مي بريم!«

 نام�ه اي مهربانان�ه و گوي�ا از جوانا فرانس�يس، نويس�نده و 
روزنامه نگار امريكايي به زنان مسلمان... 
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نخبه پروري از ما
 بهره برداري از ديگران!

هزينه هاي هنگفتي صرف امكانات تحصيلي بسياري از دانش آموزان 
مي شود و با امكانات عالي درس مي خوانند. سپس آنها با رتبه هاي 
خوب در دانشگاه هاي باكيفيت و رشته هاي مطلوب قبول مي شوند 
و از امكانات رايگان دانش�گاه هاي دولتي به�ره مي گيرند. در اين 
بين نخبگاني پرورش مي يابند كه مي توان آنها را در كشور به كار 
گرفت و پيشرفت كرد، اما از آنجايي كه اين نخبگان ناديده گرفته 
مي شوند و ش�رايط و امكانات مناس�بي براي زندگي و شغل شان 
فراهم نمي شود، تصميم به مهاجرت به س�اير كشورها  مي گيرند 
و در نتيجه سرمايه انساني كش�ورمان به راحتي از دست مي رود. 

آنطور كه مش��خص اس��ت  طي اين س��ال ها نخبه پروري را به خوبي 
انجام داده ايم و حرف زيادي نيز در اين زمينه برعهده داريم، اما هنوز 

نخبه داري را بلد نشده ايم و راه زيادي در اين زمينه داريم. 
 هشدار نماينده مجلس درباره روند صعودي مهاجرت نخبگان

ارديبهشت ماه بود كه رضا حاجي پور، سخنگوي كميسيون آموزش در 
خصوص مهاجرت نخبگان به شفقنا گفت: »عده اي بر اين عقيده هستند 
كه نخبگان، مهاجرت نمي كنند يا اگر مهاجرتي از سوي نخبگان شاهد 
هستيم، آمار قابل توجهي نيست، اما من مي گويم بسياري از نخبگان 
مهاجرت كردند. نخبگان زيادي از دانشگاه هاي صنعتي شريف، علم و 
صنعت، اميركبير و تهران و بس��ياري از دانشگاه هاي كشور مهاجرت 

كردند، چراكه دنيا طالب است آنها را جذب كند.«
او ادامه داد: »اگر ما بتوانيم امكانات جذابيت را براي فرزندانمان فراهم 
كنيم، قطع��اً از مهاجرت منصرف خواهند ش��د. تأكيدات مقام معظم 
رهبري است كه فرمودند به نخبگان و شركت هاي دانش بنيان رسيدگي 
كنيد، به آنها امكانات دهيد و آنچه در راس��تاي رشد اين شخصيت ها 

جهت كمك به كشور نياز است، در اختيارشان قرار دهيد.«
حاجي پ��ور اظهار داش��ت: »بي  توجهي ما به اين نخبگان باعث ش��ده 
دلس��رد ش��وند؛ در حوزه انتخابيه خود بنده، نخبه اي زندگي مي كند 
كه 20 عنوان از مسابقات بين المللي دنيا مثل سوئيس و امريكا گرفته 
ولي به اين كشورها مهاجرت نكرده است، در حالي كه من هم به عنوان 
نماينده مجلس نتوانستم براي او كاري انجام دهم. هر چه فرياد مي زنيم 
كه جوانان را دريابيد، اما كس��ي گوش نمي دهد. نمونه اين نخبگان را 
در كشور زياد داريم كه بايد به سراغ آنها برويم و شناسايي شان كنيم و 
امكاناتي را كه نياز دارند  در اختيارشان قرار دهيم اما متأسفانه بسيار 

بي توجهي كرديم.«
او تصريح كرد: »ما در شرايط س��خت اقتصادي قرار داريم اما نخبگان 
ما اين توانمندي را دارند كه ما را از اين ش��رايط خارج كنند. ما 4 هزار 
ميليارد در حوزه دانش بنيان، براي دانش��مندان جوان و خاق بودجه 
در نظر گرفتيم كه حوزه معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري بايد 
اجراي آن را سرعت ببخشد تا آنچه مورد تأكيد رهبر انقاب اسامي و 

مجلس است، عملياتي شود.«
 بيان واقعيت  مهاجران را تا يك پنجم كاهش مي دهد

در س��ال هاي اخير با توجه به گس��ترس فضاي مجازي و سايت هاي 
اجتماعي و همچنين فعاليت گسترده شبكه هاي ماهواره اي براي جذب 
و انتقال مرزها و نخبگان از كشور ما به كش��ورهاي ديگر امروز شاهد 
افزايش مهاجرت ها هستيم كه آس��يب هايي را به دنبال داشته است. 
در اين رابطه مجيد ابهري، رفتارش��ناس و آسيب شناس اجتماعي به 
»جوان« مي گويد: »بسياري از متخصصان، نخبگان و دانشجويان براي 
رسيدن به شرايط شغلي يا تحصيلي بهتر، كشورشان را ترك مي كنند 
كه محرك اصلي آن، تبليغات غلط و دروغ هايي است كه افراد مهاجر به 
داخل كشور منعكس مي كنند. در صورتي كه اگر كساني كه مهاجرت 
كرد ه اند، واقعيت ها را براي افراد بازگو كنند ديگر كمتر كس��ي دلش 

مي خواهد كه از كشورش مهاجرت كند.«
ابهري به دشواري هاي مهاجرت به كش��ورهاي بيگانه اشاره مي كند و 
مي گويد: »ناآشنايي با زبان كشور ميزبان و همچنين نگاه تحقيرآميز 
آن كشور به مهاجران و ارزيابي آنها به عنوان شهروند درجه دوم از جمله 
آسيب هايي است كه موجب آزار روحي و رفتاري در مهاجران مي شود، 

اما كمتر كسي درباره آن صحبت كرده است.«
او مي افزايد: »گاهي برخي از مهاجران به دلي��ل زندگي اهانت آميز و 
تفاوت روياي ذهني خود با آنچه در واقعيت مهاجرت اتفاق افتاده است 
دچار افسردگي، اعتياد و خودكشي مي شوند. در صورتي كه اگر رسانه ها 
واقعيت هاي مهاجرت و آس��يب هاي آن را به طور واضح و واقعي براي 
جوانان بيان كنند، عاقه مندان و مش��تاقان به مهاجرت تا يك پنجم 

كاهش پيدا خواهد كرد.«
اين رفتارش��ناس اظه��ار مي دارد: »نخب��گان معمولاً اف��راد مادي و 
پول پرستي نيستند كه فقط به دليل ماديات كشور خود را ترك كنند، 
بلكه آنها براي رسيدن به شرايط بهتر از منظر تحصيلي  و اجتماعي از 
محل زادبوم خود به كش��ور ميزبان مهاجرت مي كنن��د. تا بتوانند در 

شرايط بهتر مطالعه كنند و تحقيقات علمي داشته باشند.«
ابهري به از دست رفتن سرمايه هاي كشورمان به دليل تبليغات پرزرق 
و برق و فريبنده رس��انه هاي بيگانه اش��اره مي كند و مي گويد: »مراكز 
علمي و تحصيلي بسياري از كشورهاي آسيايي و اروپايي به  دليل جلب 
نظر نخبگان ايراني، امتيازات و ش��رايط مادي فريبنده اي را براي آنها 
فراهم مي كنند و دانش��گاه هاي تراز اول، با تقبل هزينه هاي تحصيل 
و اقامت نخب��گان علمي ما را با وعده هاي رنگارن��گ فريب مي دهند و 
جذب مي كنند، اما سؤال اين است چرا نبايد وزارت علوم و دانشگاه هاي 
كشورمان براي نگه داشتن و جذب نخبگان خودش، همان اقدامات را 

برايشان انجام دهد و مانع از رفتنشان شود؟«
او ادامه مي دهد: »به گفته برخي از پژوهشگران، 70 درصد از جواناني 
كه در مسابقات علمي مثل رياضي، فيزيك و مس��ائل ديگر نفر اول تا 
پنجم شده اند توس��ط دلالان و نمايندگان دانشگاه هاي ساير كشورها 
دعوت و جذب آنها مي شوند. اين در حالي است كه وقتي با نخبگاني كه 
مهاجرت كرده اند، صحبت كنيد، آنها به شما خواهند گفت در صورت 
فراهم شدن شرايط ايده آلشان دوست دارند در كشور خودشان بمانند، 
اما متأس��فانه در بس��ياري از مواقع به دليل تبعيض  و رانت موجود در 
گزينش هاي استخدامي اين افراد دلزده مي شوند و آسيب هاي روحي 

متوجهشان مي شود.«
اين آسيب شناس اجتماعي اظهار مي دارد: »همانطور كه در صحبت هايم 
اشاره كردم بيان واقعيت هاي موجود در كش��ور ميزبان عامل مهمي 
براي پيشگيري از آسيب اس��ت. برخي از فرزندان ما فريب ظاهري و 
رنگارنگ اين كشورها را مي خورند و تصور مي كنند از بدو ورودشان به 
اين كشورها، خانه و شغلي برايشان فراهم شده است، اما اين طور نيست. 
بنابراين اگر آگاهي نباش��د، فرزندانمان فريب آنها را خواهند خورد و 

كشورمان از سرمايه هاي انساني خالي خواهد شد.«
به گزارش »ج��وان« هر چند مس��ئولان به دنبال چاره انديش��ي براي 
بازگرداندن نخب��گان و همچنين پيدا كردن راهي ب��راي جلوگيري از 
مهاجرت فارغ التحصيان رش��ته هاي مختلف دانش��گاهي هستند، اما 
متأس��فانه چندان در اين زمينه موفق عمل نكرده اند. متأسفانه ميل به 
مهاجرت افزايش پيدا كند و اين مسئله به بحراني اجتماعي، اقتصادي و 
فرهنگي براي جامعه ما تبديل شود. كافي است كه مسئولان اين موضوع 
مهم را درك كنند كه بدون فراهم كردن امكانات يك زندگي مناس��ب 

براي نخبگان نمي توان آنها را مجبور به ماندن در كشور كرد. 

محیا حسیني

  قضایی


